



Conference

2022 PROGRAMME



LRE FORUM

Foreword | Introduction

PAGE.....04-05

LRE Conference

PAGE.....06-07

Venue | Lieu

PAGE.....08-09

Programme

PAGE.....10-11

Speakers | Conférenciers

PAGE.....12-14

Foreword

EN

The remembrance sector is about more than presenting the historical facts of our shared past, it plays a key role in educating the current generations and ensuring that society moves forward and develops for the better. It has a responsibility towards the younger generations not only to inform, but to engage, and to stimulate them to strive for a brighter future.

The LRE Conference 2022 takes as its focus the role of the remembrance sector within modern society, and the great potential it has in working with both international visitors and local communities to tackle the problems we face today. Speakers will discuss how the sector can use lessons learned in the past to help confront the most pressing issues of the present. Furthermore, they will consider possible methods for the sector to better connect with and involve local and diverse communities.

Introduction

FR

Le secteur de la mémoire ne se contente pas de présenter les faits historiques de notre passé commun, il joue un rôle clé dans l'éducation des générations actuelles et veille à ce que la société avance et se développe positivement. Il a la un rôle clé dans l'éducation des générations futures, en s'engageant avec elles à préparer un avenir meilleur.

La Conférence LRE 2022 se concentre sur le rôle du secteur de la mémoire dans nos sociétés contemporaines. Il existe un grand potentiel pour accroître le travail du secteur de la mémoire avec les visiteurs internationaux et les communautés locales afin de s'attaquer à certains des plus grands problèmes auxquels nous faisons face. Les intervenants discuteront de la manière d'utiliser les leçons du passé pour faire face aux problèmes les plus urgents du présent. Ils examineront aussi les méthodes pour que le secteur puisse mieux associer et impliquer les communautés locales.

LRE FORUM

The LRE Forum is an annual event organised by the LRE Foundation. The 2022 edition takes place in Caen (3–6 April) and is organised in cooperation with the Region of Normandy and Normandy Tourism.

Le LRE Forum 2022 est un événement annuel organisé par la Fondation LRE. L'édition 2022 aura lieu à Caen (3–6 avril) et il est organisé en coopération avec la Région Normandie et Normandie Tourisme.

LRE Foundation

EN

The LRE Foundation is a growing international, inclusive network that connects people and organisations dedicated to preserving and valorising the tangible and intangible cultural heritage related to World War II, its memory and meaning. The organisation's main objective is to make this history relevant and accessible, especially for the younger generations. The organisation's main two initiatives are Liberation Route Europe and Europe Remembers. For more information, visit: www.lre-foundation.org

FR

La Fondation LRE est un réseau international en constant développement, qui met en lien les personnes et organisations engagées pour la préservation et à la valorisation du patrimoine culturel matériel et immatériel lié à la Seconde Guerre mondiale, à sa mémoire et au sens qu'il lui est donné. L'objectif principal de l'organisation est de rendre cette histoire pertinente et accessible, en particulier pour les jeunes générations. Les deux initiatives principales de l'organisation sont la Route de la Libération de l'Europe et Europe Remembers. Pour plus d'informations, visitez: www.lre-foundation.org



RÉGION
NORMANDIE

EN

Normandy Region, as a regional public authority oversees the development of the remembrance sector in Normandy, fosters intercultural dialogue between all countries concerned, offers historically accurate presentations of the past, and promotes economic development through a better structured touristic offer. Together with regional partners, they aim to restore and promote places of memory, and to inform the public, especially young people.

FR

La Région Normandie, présidée par Hervé Morin, est la collectivité territoriale administrant le territoire normand. La Normandie est une destination touristique profondément liée au domaine de la mémoire. La Région est ainsi en charge du développement de la destination Tourisme de Mémoire avec pour ambition de faire de cette destination, la destination par excellence à l'international sur la Seconde Guerre mondiale.

NORMANDIE TOURISME

EN

Normandy Tourism is the tourist board of the Region of Normandy and is responsible for its promotion as a tourist destination. The organisation provides information, advice and ideas for things to see and do, places to stay, events, maps and more, to enable tourists to have a unique experience in the region according to their own individual aspirations and motives.

FR

Normandie Tourisme est Comité régional du tourisme de la région normande et en charge de sa promotion en tant que destination touristique. L'organisation fournit des informations, des conseils et des idées sur les choses à voir et à faire, les lieux de séjour, les événements, des cartes, etc., afin de permettre aux touristes de vivre une expérience unique, en fonction de leurs aspirations et de leurs motivations personnelles.

Conférence 2022

The LRE Conference is the key learning event focused on current topics and challenges in the remembrance sector. In 2022, the LRE Conference will consider the role of the remembrance sector within modern society and its potential as a tool for citizenship and shaping today's world. A range of engaging panellists and speakers will reflect on the great potential the remembrance sector has in working with both international visitors and local communities to tackle the problems we face today, applying lessons from the past.

La Conférence LRE est moment de réflexion et de débat sur les sujets et les défis actuels du secteur de la mémoire. En 2022, elle se penchera sur le rôle du secteur dans nos sociétés contemporaine et sur son potentiel en tant qu'outil de citoyenneté et de construction du monde d'aujourd'hui. L'intervenants engageront une réflexion sur le potentiel du secteur de la mémoire, en lien avec ses visiteurs et les communautés locales, pour résoudre les problèmes auxquels nous sommes confrontés aujourd'hui, en appliquant les leçons du passé.



Caen

EN

Caen, the hosting destination of the LRE Forum 2022, is a lively city in Normandy, just 20 minutes from the D-Day landing beaches and two hours by train from Paris. Rich in history and culture, the city tells the story of its past and difficult liberation in July 1944, which left the place heavily destroyed. The now restored city centre is an attractive place to visit, with plenty of museums, shops, restaurants, and public gardens.

Wondering how to get to Caen from your location? Check out our suggestions online at www.lre-foundation.org/forum

FR

La ville hôte du Forum LRE 2022, Caen, est une ville vivante située en plein cœur de la Normandie, à 20 minutes à peine des plages du débarquement du Jour-J et à deux heures de train de Paris. Riche en histoire et culture, la ville témoigne de son passé et de sa libération difficile en juillet 1944, la laissant fortement détruite. Le centre-ville, désormais reconstruit, est une destination prisée, à travers ses nombreux musées, magasins, restaurants et jardins publics

Pour préparer votre visite, veuillez trouver nos suggestions en ligne sur www.lre-foundation.org/forum

Covid-19

EN

As the Covid-19 pandemic situation continues to develop, the LRE Foundation wishes to host a safe and enjoyable event for everyone involved, respectful of all health recommendations and regulations. We therefore require attendees to meet the relevant legal Covid-19 requirements and to consult the official [French regulations before travelling](#).

FR

La situation liée à la pandémie du Covid-19 évolue chaque semaine. La Fondation LRE souhaite organiser un événement sûr et agréable pour toutes les personnes présentes, respectant les diverses recommandations et règles sanitaires. Dès lors, nous demandons aux participants d'être en ordre quant aux nécessités légales par rapport au Covid-19 et de consulter la [réglementation officielle française avant de voyager](#).



Venue Lieu

LRE Conference - 04.04.2022

MoHo

Corner of Rue de la Gare and Quai Amiral Hamelin, 14000 Caen

Croisement entre la Rue de la Gare et le Quai Amiral Hamelin



Programme

04.04.2022 | 13:30 – 17:30
MoHo Caen

13:30

Registration & Coffee

Inscription & Café

Doors will open at 13:30 allowing time to grab a cup of coffee before taking a seat.
Les portes ouvriront à 13h30, laissant le temps de prendre un café avant de s'installer.

14:00

Welcome

Bienvenue

Featuring:

Rémi Praud, Managing Director of the LRE Foundation

Sandrine Fanget, Deputy Director Department of Economy, Higher Education, Tourism, Research and Innovation, Normandy Region

14:10

KEYNOTE SPEECH

DISCOURS D'OUVERTURE

Teaching and learning history in Europe: an instrument of peace?

Enseigner et apprendre l'histoire en Europe : un instrument de paix ?

Featuring:

Alain Lamassoure, former Minister and Member of the European Parliament, Chairman of the Observatory on History Teaching in Europe of the Council of Europe

History education is crucial to ensure the progress of societies towards peace and reconciliation. However, it can also be the object of manipulation and distortion to legitimise or reinforce political stances and authoritarian regimes.

L'enseignement de l'histoire est crucial pour assurer la progression des sociétés vers la paix et la réconciliation. Cependant, il peut également faire l'objet de manipulations et de déformations pour légitimer ou renforcer des positions politiques et des régimes autoritaires.

14:30

PANEL DISCUSSION 1

TABLE RONDE 1

The echoes of the past and WWII in our present

Les échos du passé et de la Seconde Guerre mondiale dans notre présent

Featuring:

Prof. Denis Peschanski, historian and director of research at the CNRS - Paris

Prof. Antoon De Baets, Professor of History, Ethics and Human Rights, University of Groningen - The Netherlands

Prof. Katja Makhotina, Professor of History, Department of the Eastern European History, University of Bonn - Germany

The first panel focuses on the ties and links between the present history and the past. Issues like forced migration, racial, gender and societal inequalities have been long-standing and have characterised the WWII period as much as they impact on our contemporary societies. This panel offers a reflection on how to make sense of these issues, and how to tackle them for society to improve for the better.

La première table ronde se concentrera sur les liens entre l'histoire actuelle et le passé. Des questions telles que les migrations forcées, les inégalités raciales, de genre et sociétales existent depuis longtemps et ont aussi caractérisé la période de la Seconde Guerre mondiale tout autant qu'elles ont un impact sur nos sociétés et nos débats contemporains. Ce panel réfléchira à ces liens entre le passé et le présent, en les replaçant dans leur contexte et en proposant une réflexion sur la manière de donner un sens à ces questions et de les aborder pour que la société en tire profit.

15:45

PANEL DISCUSSION 2

TABLE RONDE 2

History and remembrance as a tool for civic engagement

L'histoire et la mémoire comme outil d'engagement civique

Featuring:

Gretha Boels, Member of the board, Back to Westerbork Foundation, Sleen - the Netherlands

Nicolas Kurevic, Education Coordinator, The Territories of Memory (Les Territoires de la Mémoire), Liège - Belgium

Dr. Patrice Gourbin, Senior Lecturer, National Superior School of Architecture of Normandy, Rouen - France

Paula O'Donohoe, PhD candidate, Universidad Complutense de Madrid, Research and Project Advisor, Euroclio

This panel wishes to offer practical examples of education and civic engagement projects led by remembrance institutions, reflecting on how history and remembrance can be valorised in societies, helping them build tools to positively develop and grow more tolerant, inclusive and fair.

Cette table ronde souhaite offrir des exemples pratiques de projets d'éducation et d'engagement civique menés par des institutions de mémoire, en réfléchissant à la manière dont l'histoire et la mémoire peuvent être valorisées dans les sociétés, en aidant les institutions mémorielles à construire des outils en ce sens.

17:15

CONCLUSION

CONCLUSION

Closing words

Discours de clôture

Featuring:

Marie-Agnès Poussier-Winsback, Vice-President in charge of Tourism, Regional Council of Normandy

17:30

End of the LRE Conference 2022

Fin de la Conference LRE 2022

*More information can be found online at: lre-foundation.org/forum

*Pour de plus amples informations: lre-foundation.org/forum

Speakers Conférenciers



Alain Lamassoure | Observatory on History Teaching in Europe of the Council of Europe

Alain Lamassoure is a French politician and a former Minister for European Affairs and Budget of France, as well a former Member of the European Parliament. After having served for several terms, he became the Chairman of the Council of Europe's Observatory on History Teaching, whose mission is to promote quality education and enhance the understanding of democratic culture.

Alain Lamassoure est un homme politique français, ancien ministre des Affaires européennes et du Budget en France, ainsi qu'ancien membre du Parlement européen. Après avoir exercé plusieurs mandats, il est devenu le président de l'Observatoire de l'enseignement de l'histoire du Conseil de l'Europe, dont la mission est de promouvoir un enseignement de qualité et d'améliorer la compréhension de la culture démocratique.



Denis Peschanski | CNRS (Paris)

Prof. Denis Peschanski is a CNRS research director and historian specialising in the Second World War, and in memory studies. He has also led the "13 November" programme, a research project focusing on individual and collective memories, created in the aftermaths of the Paris terrorist attacks of 2015. Since 2016, he has been a member of the European Centre for Sociology and Political Science.

Prof. Denis Peschanski est directeur de recherche au CNRS et historien, spécialiste de la Seconde Guerre mondiale et des études mémorielles. Il a également dirigé le programme "13 novembre", un projet de recherche axé sur les mémoires individuelles et collectives, créé dans la foulée des attentats de Paris de 2015. Depuis 2016, il est membre du Centre européen de sociologie et de science politique.



Antoon de Baets | University of Groningen

Prof. Antoon de Baets is a professor of History, Ethics and Human Rights by Special Appointment of the Foundation EuroClio, as well as associate professor of contemporary history at the University of Groningen (NL). In addition to this, he founded the Network of Concerned Historians in 1995, which he has coordinated since. In 2019, his last book, *Crimes against History*, was published by Routledge.

Prof. Antoon de Baets est professeur d'histoire, d'éthique et de droits de l'homme par nomination spéciale de la Fondation EuroClio, ainsi que professeur associé d'histoire contemporaine à l'Université de Groningue (Pays-Bas). En outre, il a fondé le Réseau des historiens préoccupés en 1995, qu'il coordonne depuis. En 2019, son dernier livre, *Crimes against History*, a été publié par Routledge.



Katja Makhotina | University of Bonn

Prof. Katja Makhotina's main research areas are remembrance culture on WWII and Stalinism in Russia, Central and Eastern Europe and Lithuania, and she headed several projects on the local memories on the Nazi-Violence in Munich and Bonn. She is a member in several advisory boards of memorials in Germany and a founding member of a working group focusing on the establishment of a new documentation centre about the German occupation in Europe (to be located in Berlin by the German Historical Museum).

Prof. Katja Makhotina est professeur d'histoire au département d'histoire de l'Europe de l'Est de l'université de Bonn. Ses principaux domaines de recherche sont la culture mémorielle de la Seconde Guerre mondiale et du stalinisme en Russie, en Europe centrale et orientale et en Lituanie. Elle a dirigé plusieurs projets sur la mémoire locale de la violence nazie à Munich et à Bonn. Elle est membre de plusieurs conseils consultatifs de mémoriaux en Allemagne et membre fondateur d'un groupe de travail axé sur la création d'un nouveau centre de documentation sur l'occupation allemande en Europe (qui sera situé à Berlin par le Musée historique allemand).



Gretha Boels | Back to Westerbork Foundation

Gretha Boels is a member of the Back to Westerbork Foundation board. To commemorate 75 years of freedom in Europe, the Foundation wishes to raise awareness among students at all levels of education. The main focus is on the impact and consequences of the Second World War for Jews, Roma, and Sinti. In particular, the Foundation uses sport to reach out to students. In 2021, fifty-five students travelled by bike from Auschwitz back to Westerbork (NL), visiting unique places related to the Second World War. Gretha was one of the people guiding the students during this bike tour along the following itinerary: Oswiecim (Auschwitz) - Gliwice - Opole - Kreisau - Dresden - Bergen Belsen - Bremen - Esterwegen - Westerbork.

Gretha Boels est membre du conseil d'administration de la Fondation "Back to Westerbork" (Retour à Westerbork). Pour commémorer les 75 ans de la liberté en Europe, la Fondation a souhaité sensibiliser les élèves de tous les niveaux d'enseignement. Le sujet principal est ce que la Seconde Guerre mondiale a fait subir aux Juifs, aux Roms et aux Sinté. La Fondation utilise le sport pour toucher les étudiants. En 2021, 55 étudiants ont voyagé à vélo d'Auschwitz à Westerbork, visitant des lieux impressionnants liés à la guerre. Gretha faisait partie des personnes encadrant les étudiants. Oswiecim (Auschwitz) - Gliwice - Opole - Kreisau - Dresden - Bergen Belsen - Bremen - Esterwegen - Westerbork.



Nicolas Kurevic | « Territoires de la Mémoire »

Nicolas Kurevic is an educational coordinator at « Territoires de la Mémoire » (Territories of memory), an educational centre for the Resistance and citizenship, at the Cité Miroir in Liège (Belgium). Their aim is to work on memory and to make it understandable before sharing this legacy with children, teenagers, and adults. It also aims at creating a network of engaged and committed local authorities.

Nicolas Kurevic est coordinateur pédagogique à " Territoires de la Mémoire ", un centre éducatif sur la Résistance et la citoyenneté, à la Cité Miroir de Liège (Belgique). Leur objectif est de travailler sur la mémoire et de la rendre compréhensible avant de partager cet héritage avec des enfants, des adolescents et des adultes. Il vise également à créer un réseau de collectivités locales engagées et impliquées.



Paula O'Donohoe | Universidad Complutense de Madrid

Paula O'Donohoe is a PhD student in Sociology and Anthropology at Universidad Complutense de Madrid and a researcher at EuroClio, the European Association of History Educators. She is involved in the "Contested Histories" initiative, which focuses on historical legacies in public spaces, as well as being a project advisor for the latest EuroClio project titled "Who were the victims of the National Socialists?".

Paula O'Donohoe est doctorante en sociologie et anthropologie à l'Université Complutense de Madrid et chercheuse à EuroClio, l'Association européenne des professeurs d'histoire. Elle est impliquée dans l'initiative "Contested Histories", qui se concentre sur les héritages historiques dans les espaces publics, et est également chargée de projet pour le projet EuroClio intitulé "Qui étaient les victimes des nationaux-socialistes ?".



Patrice Gourbin | École nationale supérieure d'architecture de Normandie

Patrice Gourbin is a historian and lecturer at the École nationale supérieure d'architecture de Normandie. His main research areas cover the reconstruction after the Second World War, history and heritage policies, and architecture and identities. Currently, he also works on the question of the heritage of the Reconstruction in Normandy and its adaptation to the needs of the contemporary city.

Patrice Gourbin est historien et maître de conférences à l'École nationale supérieure d'architecture de Normandie. Ses principaux domaines de recherche portent sur la reconstruction après la Seconde Guerre mondiale, l'histoire et les politiques patrimoniales, l'architecture et les identités. Actuellement, il travaille également sur la question du patrimoine de la Reconstruction en Normandie et de son adaptation aux besoins de la ville contemporaine.



Marie-Agnès Poussier-Winsack | Regional Council of Normandy

Marie-Agnès Poussier-Winsack is Vice-President in charge of Tourism at the Regional Council of Normandy, as well as Mayor of Fécamp.

Marie-Agnès Poussier-Winsack est vice-présidente en charge du tourisme au Conseil régional de Normandie, ainsi que maire de Fécamp et Présidente de l'agglo Fécamp Caux Littoral.

LRE Foundation

would like to thank the
following organisations for
their continued support:



tient à remercier les
organisations suivantes
pour leur soutien continu :



Embassy
of the Federal Republic of Germany
The Hague



FRANCE22
PRÉSIDENCE FRANÇAISE
DU CONSEIL DE L'UNION
EUROPÉENNE

EN

The LRE Forum 2022 has received the distinguished recognition as an event organised in the framework of the French Presidency of the Council of the European Union.

This event is not organised by the French Government. It is however authorised by the French Government to use the emblem of the French Presidency of the Council of the European Union.

FR

Le Forum LRE 2022 est officiellement reconnu comme un événement organisé dans le cadre de la présidence française du Conseil de l'Union européenne.

Cet événement n'est pas organisé par le Gouvernement français. Il est cependant autorisé par celui-ci à utiliser l'emblème de la présidence française du Conseil de l'Union européenne.



LRE FORUM

WWW.LRE-FOUNDATION.ORG/FORUM



———— ORGANISED BY | ORGANISÉ PAR ————

LRE Foundation



NORMANDIE
TOURISME